
 
Ajuntament de Mancor de la Vall

Diligència: l’estenc jo, n’Elena 
Palacio  Tuñón,  Secretària-
Interventora de l’Ajuntament de 
Mancor  de  la  Vall  per  a  fer 
constar que aquest acta va ser 
aprovada  en  sessió  plenària 
celebrada  el dia 17 de març de 
2021.

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L’AJUNTAMENT DE 
MANCOR DE LA VALL DE DIA 27 DE GENER DE 2021

Identificació de la sessió: 

Núm. 1
Lloc de la Reunió: Telemàtica. 
Data: 27 de gener de 2021. 
Caràcter de la sessió: ordinària. 
Convocatòria: Primera
Hora de començament: 20:05 hores. 
Hora de finalització: 21:25 hores. 

Assistents

1. Guillem Villalonga Ramonell
2. Joan Ramon Villalonga
3. Teresa Fontanet Mateu
4. Joan Ramon Vallori
5.Clara Fontanet Abrines
6. Josep Frontera Martorell
6. Gabriel Llobera Serra
7.Dolores Tévar Martorell
8. Maria del Carmen Riera Ramis

Secretària: Elena Palacio Tuñón. 
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Ajuntament de Mancor de la Vall

Ordre del dia

00. Ratificació de la celebració telemàtica de la sessió.
1. Aprovació, si escau, de les actes de les sessions plenàries de data 25 de 
novembre de 2020 (ordinària) i 18 de desembre de 2020 (extraordinària).  
2. Aprovació, si escau, de reconeixement extrajudicial de crèdits. 
3.  Proposta  de  Batlia,  d’exoneració  de  tributs  de  l’Estat  als  autònoms  i 
empreses de les Illes Balears. 
4. Moció presentada per Més: Adhesió a la celebració dels 500 anys de les 
Germanies 
5. Moció presentada per Més:  Preu transport públic. 
6.  Moció presentada pel Grup Municipal Popular envers la taxa de fems i les 
línies de subvenció.  
7. Moció presentada pel  Partit  Popular,  per a la millora del transport  públic, 
connexions, freqüències i reducció de les tarifes del nou TIB. 
8. Moció presentada pel PP: defensa dret civil balear -pactes successoris. 
9. Moció presentada pel PP: per a la recuperació econòmica dels autònoms, 
petites i mitjanes empreses, treballadors i famílies de les Illes Balears. 
10. Moció presentada pel Partit Popular relativa a la pujada del llum. 
11. Donar compte dels Decrets de Batlia
12.Precs i preguntes.

Desenvolupament de la sessió

00. Ratificació de la celebració telemàtica de la sessió.

Sotmesa  a  la  consideració  del  Ple  la  celebració  telemàtica  de  la  sessió, 
s’aprova aquesta per unanimitat dels membres de la Corporació. 

1. Aprovació, si escau, de les actes de les sessions plenàries de data 25 
de  novembre  de  2020  (ordinària)  i  18  de  desembre  de  2020 
(extraordinària). 

El  Batle  demana si  qualcun desitja  afegir  res als esborranys d’actes de les 
sessions plenàries de data 25 de novembre de 2020 i 18 de desembre de 2020. 
Ja que ningú desitja afegir res, es sotmet a votació i s’aproven ambdues per 
unanimitat. 
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Ajuntament de Mancor de la Vall

2. Aprovació, si escau, de reconeixement extrajudicial de crèdits. 

El Batle explica que les fra incloses en aquesta Proposta es corresponen amb 
factures  per  subministraments  i  serveis  de  2020  que  van  ser  presentades 
després  del  31  de  desembre,  motiu  pel  qual  passen  a  reconeixement 
extrajudicial. 
Sotmesa la proposta a la consideració del Ple, s’aprova per unanimitat.  

3. Proposta de Batli  a, d’exoneració de tributs de l’Estat als autònoms i   
empreses de les Illes Balears. 

Atesa la proposta de Batia: 

«PROPOSTA PER A  L´EXONARACIÓ DELS IMPOSTOS DE L’ESTAT A AUTÒNOMS I  
EMPRESES AFECTADES PER LA CRISIS.

La  propagació  de  la  COVID-19  ha  desembocat  en  una  crisi  sanitària  mundial  amb  
repercussions molt notables en l’àmbit de la salut, però també amb fortes conseqüències  
de caire social i econòmic. De fet, davant la severitat i incidència del brot, moltes de les  
mesures de contenció han provocat una frenada brusca de l’activitat productiva, que ha  
mantingut  l’economia  en  estat  d’hibernació  durant  uns  mesos.  El  confinament  i  la  
paralització de l’activitat econòmica derivats de la crisi sanitària també han tingut fortes  
conseqüències en el mercat laboral que s’han materialitzat  en el tancament de petites  
empreses, la destrucció de llocs de feina, no renovació de contractes o no realització de  
noves contractacions.

En el  cas  concret  de  les  Illes  Balears,  La  COVID-19 també  ha posat  de  manifest  la  
vulnerabilitat  del  nostre  model  econòmic.  Així,  entre  les  febleses  estructurals  més  
vinculades al model productiu cal destacar l’elevada dependència del  turisme i  sectors  
vinculats;  la  precarietat  del  mercat  laboral,  la  major  vulnerabilitat  financera  de  les  
empreses  petites  davant  de  xocs  econòmica  i  l’excessiva  dependència  dels  mercats  
exteriors. 

En aquest context i si bé tots els indicadors econòmics coincideixen a advertir que la crisi  
del coronavirus serà letal per a l'economia en general, ho serà més per a aquelles que  
depenen de sectors tan canviants com el turístic. Aquest és el cas de l'economia de les  
Illes Balears que, lluny d'assentar-se sobre pilars industrials, el seu pes descansa sobre el  
sector turístic i el de serveis.

Davant aquesta situació,  el  sector  públic  ha de tenir  un paper actiu en la recuperació  
econòmica i actuar com a palanca transformadora. No obstant això, el paper del govern  
espanyol i l’excessiva confiança en els fons europeus ha deixat de costat petites empreses  
i  autònoms que no han rebut els ajuts necessaris posant en perill  la supervivència de  
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Ajuntament de Mancor de la Vall

moltes famílies.

A hores d’ara l’administració que més ha fet per la ciutadania i les empreses ha estat els  
ajuntaments. Per el que fa a les empreses al llarg del 2020, la majoria d’ajuntaments, han  
exonerat de totes les taxes que legalment ha pogut, han aportat la part corresponent a la  
línia d’ajudes per autònoms, han fet línies d’ajuda pròpies, etc. I sobretot, en tot moment  
han estat al costat de les persones.

Atenent  a  que l’Estat  és  qui  cobra la  major  part  d’imposts,  en  atribució de  les  seves  
competències, és a les seves mans ajudar de manera directa i sense defugir de les seves  
responsabilitats. Més si tenim en compte que al llarg de la història, les Illes Balears han  
aportat a l’Estat molt més del que han rebut, pagant els capritxos de la resta.

Per tot això es proposa:

L´Ajuntament de Mancor de la Vall insta al govern espanyol a exonerar de les quotes de la  
Seguretat Social i de la liquidació d’IVA en cas de ser favorable a l’Estat als treballadors  
autònoms  que  la  seva  activitat  s’hagi  vist  aturada  degut  a  l’entrada  en  vigor  de  les  
mesures sanitàries establertes dins nivell 4 i posteriors.

 
L´Ajuntament de Mancor de la Vall insta al govern espanyol a exonerar de les quotes de la  
Seguretat Social i de la liquidació d’IVA en cas de ser favorable a l’Estat a les empreses,  
de menys de 50 treballadors i  un màxim de 10 milions d’€ de facturació,  que la seva  
activitat s’hagi vist aturada degut a l’entrada mesures sanitàries establertes dins el nivell 4 i  
posteriors derivades.

L´Ajuntament de Mancor de la Vall insta al Govern de les Illes Balears a cercar l’instrument  
jurídic  per  tal  que  els  ajuntaments  puguin  exonerar  les  taxes  municipals  als  sectors  
afectats per les restriccions d’activitats aprovades pel Govern de les Illes Balears i afectats  
per la crisis econòmica derivada de la crisis sanitària del covid-19.
L´Ajuntament de Mancor de la Vall insta al govern espanyol a estudiar amb els agents  
econòmics de les Illes Balears i el Govern de les Illes Balears línies d’ajudes que pugui  
finançar per les empreses de les Illes afectades per les restriccions sanitàries. 
       

Mancor de la Vall, 21 de gener de 2021. Document signat electrònicament. 

El Batle
Guillem Villalonga Ramonell»

El Batle explica que quan, quinze dies enrere es va decidir tancar el sector de 
la restauració, es va posar de manifesta que era necessari reforçar les ajudes 
ja posades en marxa a aquest sector, i que seria interessant que s’ajudés a 
aquest sector mitjançant l’exoneració de les quotes d’IVA i Seguretat Social. 

Sotmesa la proposta a votació, s’aprova per unanimitat. 

4. Moció presentada per Més: Adhesió a la celebració dels 500 anys de les 
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Ajuntament de Mancor de la Vall

Germanies. 

Vista la Proposta presentada per Més: 

«MOCIÓ  PER  ADHERIR-SE  A  LA  COMMEMORACIÓ  DELS  500  ANYS  DE  LES  
GERMANIES

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El 7 de febrer del proper any 2021 es compliran cinc-cents anys d’un dels episodis més  

rellevants en la història de Mallorca: la Germania, aixecament que s’inicia el 7 de febrer del  

1521 i acabà el 7 de març del 1523.

Ha  de  quedar  palès  que  les  motivacions  que  provocaren  l’esclat  de  l’aixecament  

agermanat són múltiples i provenen de segles anteriors, a les quals no se’ls havia posat  

remei. De fet, part de la casuística de l’esclat agermanat prové de la revolta de 1391 i de  

l’aixecament forà de 1450.

Entre els principals objectius dels alçats trobem els de posar fre a la corrupció duta a  

terme per  part  de  les  oligarquies  ciutadanes;  una  redistribució justa dels imposts i  

gaudir  de llibertats polítiques i socials  per als estaments més humils de la societat  

illenca. A més a més, la revolta contra l’espoli fiscal, tenia importants continguts socials,  

fins a arribar a proclamar que «cap captiu de la terra no podia ser esclau».

El 1521 els sectors més clarividents de la societat havien arribat al convenciment que el  

Regne  de  Mallorca  mai  seria  lliure  si  no  eren  els  mateixos  afectats  els  que  

transformessin les estructures del poder que els mantenia en la captivitat més abjecta.  

Una de les primeres accions dutes a terme pels agermanats va ser la de crear un òrgan  

nou anomenat la Tretzena - a imitació de la Valenciana Junta dels Tretze - constituïda per  

l’Instador  del  bé comú,  Joan Crespí  i  dotze tretzeners,  representant  la  ciutat  i  la  part  

forana.  Pel  que fa a les mesures dutes a terme, tant  Joan Crespí  com Joanot Colom  

engegaren una sèrie de reformes polítiques per dur a terme una progressiva reducció del  

deute  a  través  de  la  “Santa  Quitació”,  l’elaboració  d’un  cadastre  per  tal  que  tothom  

contribuís d’acord amb la vàlua dels béns posseïts i, també, la supressió de certs drets  

personals que afectaven, molt directament, l’estament popular.

L’oposició  granítica  dels  sectors  més  allerats,  conscients  que  tals  reformes  podien  

perjudicar la seva privilegiada situació, juntament amb l’oposició de l’emperador a escoltar  

als seus súbdits no deixà altra opció als revoltats a la rendició o la lluita fins al final. Al llarg  

dels 25 mesos que durà la germania mallorquina es produïren desafeccions del bàndol  

agermanat, però molts altres, moriren en batalla com les de Son Fornari i Rafal Garcés. En  
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Ajuntament de Mancor de la Vall

poc  temps,  l’avanç  de  les  tropes  reials  per  l’illa  va  ser  imparable  i  l’últim  reducte  

agermanat, Ciutat, va ésser ocupada el 7 de març del 1523 d’acord a unes capitulacions  

que no serien respectades.

La repressió,  en aquest  cas no s’inicià un cop cau la ciutat  sinó que s’havia iniciat  ja  

l’octubre  i  novembre  passat.  A més  de  les  sentències  a  mort,  també  es  confiscaren  

centenars de béns i  s’imposaren multes econòmiques. Entre els nombrosos executats,  

destaca el líder de l’aixecament, Joanot Colom, el qual fou executat, esquarterat i el seu  

cap va estar 299 anys dins una gàbia penjada a la plaça de la Porta Pintada. Com a  

resultat de tot plegat ens trobem que la població minvà i s’empobrí, fins a tal punt que,  

només 30 anys després començà a recuperar-se. Es va pretendre eliminar, per sempre,  

qualsevol record de vindicació col·lectiva dels mallorquins.

Emperò, no pogueren acabar amb la flama de la revolta. La Mallorca que avui es rebel·la  

contra la injustícia social,  que reivindica el  dret  a la sobirania política,  que renega del  

patriarcat, que abandera la defensa del territori i la llengua i la cultura catalanes, que lluita  

contra el canvi climàtic, que aspira a una societat cohesionada i solidaria, és hereua dels  

agermanats.

Avui és d’estricta justícia rememorar la Germania, no solament pel coratge que tingueren  

els nostres avantpassats en enfrontar-se a una administració pública corrupta i combatre  

una societat injusta, parcial i opressora, sinó perquè els valors que empararen aquesta  

lluita són ben vigents: democratitzar les estructures governamentals per tal que tots els  

ciutadans gaudeixin dels mateixos drets i oportunitats.

Cal, per tant, honorar la seva obra i atorgar-los la justícia que en el seu moment els fou  

negada  i  que  ha  estat  ignorada  per  la  historiografia  conservadora  i  tradicionalista.  El  

discurs dels vencedors ha estat el que ha prevalgut dins «determinats cercles oficials»,  

predisposats a criminalitzar les accions dels agermanats, segurament perquè, abans i ara,  

els seus principis i actituds fan nosa a determinades ideologies.

Servar  i  difondre la  memòria  col·lectiva,  tan popular  com institucional,  dels  moviments  

socials que han perseguit un futur millor per al poble de Mallorca és una deure per a tota  

persona que es vulgui comprometre amb la democràcia i amb el benestar d’aquesta terra.  

Així doncs, serveixi aquesta commemoració per a reivindicar també les lluites compartides  

que durant anys han combatut en diferents àmbits per fer-nos avançar com a poble.

Benvinguda és l’hora en què dones i homes compromesos en la recuperació de la nostra  

memòria històrica i en la defensa de valors com la llibertat, igualtat, la sobirania i la justícia  

social,  hem  decidit  retre  homenatge  als  que  fa  500  anys  en  foren  precursors:  «Els  

agermanats» i com ells cridaren: Pac qui deu! Mori el mal Govern!
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Ajuntament de Mancor de la Vall

I en conseqüència: convidam a tota la ciutadania i les Institucions de Mallorca a afegir-se a  

aquesta crida i a compartir tots els esdeveniments que es faran durant aquest proper 2021  

en memòria dels nostres avantpassats.

El text anterior constitueix el Manifest que la comissió cívica anomenada Germania 500,  

que  compta  amb  el  suport  de  l'Ajuntament  de  Palma  i  el  Departament  de  Cultura,  

Patrimoni i Política Lingüística del Consell de Mallorca, ha elaborat per a la commemoració  

del mig mil·lenni de l’episodi històric que suposà la revolta dels agermanats a Mallorca. 

ACORDS

Per  tots  aquests  motius,  el  grup  municipal  de  MÉS  per  Mancor  proposa  al  Ple  de  

l’Ajuntament de Mancor de la Vall l’adopció dels següents acords:

1. L’Ajuntament de Mancor de la Vall s’adhereix al manifest de commemoració dels  

500 anys de la Germania mallorquina (1521-2021). 

2. L’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  es  compromet  a  fer  una  lectura  pública,  

adaptada a la situació de la COVID-19, del manifest de commemoració dels 500  

anys de la Germania mallorquina dia 7 de febrer del 2021.

3. L’Ajuntament de Mancor de la Vall estudia dedicar un carrer, plaça, o nom d´ edifici  

municipal  «de la  Germania  de  Mallorca»,  als  seus  líders  més destacats  (Joan  

Crespí, Pau Casesnoves i Joanot Colom), als agermanats morts del propi municipi  

en defensa dels  drets  i  de les llibertats  o  a les agermanades (sermonadores i  

pregonadores).

4. L’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  es  compromet  a  promoure  conferències,  

xerrades, presentacions de llibres, taules rodones i tot tipus d’activitat cultural a  

l’entorn de la Germania de Mallorca, amb especial esment als aspectes relacionats  

amb la història del municipi.

5. L’Ajuntament de Mancor de la Vall  tramet una còpia dels  acords a la comissió  

cívica “Germania 500” alhora que procurarà que tots els actes a l’entorn de la  

Germania portin el segell de la Vè centenari.»

Ja que ningú desitja afegir res, es sotmet la proposta a la consideració del Ple i  
s’aprova per unanimitat. 

5. Moció presentada per Més:  Preu transport públic. 
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Ajuntament de Mancor de la Vall

Atesa la Proposta de Més: 

«PROPOSICIÓ DAVANT EL NOU SISTEMA TARIFARI TIB

El passat 1 de gener entrà en funcionament el nou sistema tarifari i de targeta moneder  
impulsat per la Conselleria de Mobilitat i Habitatge. Ens despertam amb aquesta notícia  
just abans de les festes de Nadal, i amb pocs dies de marge tant per a conèixer el seu  
funcionament com per a reaccionar davant el sistema tarifari antic i les càrregues existents  
a la targeta.

La informació facilitada per part  de la Conselleria fou insuficient,  quasi  inexistent,  tot  i  
haver contractat personal per a fer-ho, de fet, el testimoni d’una usuària diària de tren i  
metro, afirma no haver rebut cap tipus d’informació abans de la implementació del nou  
sistema, sinó que la va rebre dins ben entrat el mes de gener.

La finalitat, segons la Conselleria de Mobilitat i Habitatge, és incentivar l’ús del transport  
públic i afavorir als usuaris habituals. La realitat, però, és ben diferent:

1.- Amb el nou sistema de targeta moneder, les càrregues fetes amb anterioritat al 31 de  
desembre, queden congelades fins a dia 28 de febrer, i no es permet l’ús dels diners de  
dins les targetes fins a dia 1 de març, a no ser, que l’usuari ho reclami presencialment a  
les oficines del Consorci de Transports, situades únicament a l’Estació Intermodal.

Així, si un usuari per les raons que siguin, vol recuperar la recàrrega existent de la targeta  
si o si, ha de viatjar a Palma, ha de passar els torns, i posteriorment ha de pagar l’entrada  
tot,  per  anar  a  reclamar  els  seus diners  que de manera  dubtosament  legal  han estat  
congelats pel Consorci de Transports a la targeta. 

2.- Amb el nou sistema de targeta moneder no pots conèixer en el moment de l'ús de la  
mateixa a través dels torns, els cobraments realitzats ni tampoc el romanent existent, o bé  
has de fer ús de les màquines, o bé mitjançant Intranet.

A les estacions, el número de màquines és reduït, i com a norma general estan ocupades,  
això  quan  funcionen,  a  més  a  més,  no  es  facilita  a  prop  de  la  màquina  cap  tipus  
higienitzant per a les mans, i les màquines són tàctils.

No  tots  els  usuaris  del  transport  públic  tenen  els  coneixements  d’ús  informàtic  per  a  
manejar l’Intranet.

Ja que no es coneix la quantitat romanent en el mateix moment de l’ús de la targeta,  
davant la novetat i la nul·la capacitat de l’usuari del control del romanent a temps real, bé  
perquè  no  coneix  la  tarifa  que  s’aplica,  bé  perquè  no  sap  si  se  li  aplicarà  alguna  
penalització o bé per si s’hagués fet algun descompte indegut, s’ha d’afegir la situació que  
si  un viatger  valida la  seva sortida però no té  euros  suficients  el  torn no se li  obrirà.  
Situació que provoca que l’usuari no pugui carregar la targeta ja que totes les màquines  
per carregar es troben a l’altre costat dels torns, per als usuaris que entren, no per als que  
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Ajuntament de Mancor de la Vall

surten. 

3.- Tot i la negativa de la Conselleria amb el nou sistema tarifari, sí que hi ha un augment  
dels preus per a tots els usuaris, tant els diaris, com els puntuals, així:

A mode d’exemple, però de situació ocorreguda i real : una persona que viatja diàriament,  
anada i tornada d’un poble i el seu destí no és l’estació intermodal, i que la seva tarifa fins  
ara era de 2 bots pels quals pagava al mes 47€, amb el nou sistema tarifari, amb una  
càrrega de 10€ només ha pogut viatjar 2 dies.

Per a poder beneficiar-se del nou sistema tarifari,  les seves reduccions i  bonificacions,  
aquesta persona hauria de fer com a mínim el doble de viatges al dia, a més de tenir en  
compte, que cada mes les bonificacions caduquen, a principis de mes, comença de nou el  
recompte per a les bonificacions.

 4.- La implementació d’aquest nou sistema tarifari, en cap cas incentiva l’ús del transport  
públic, i molt menys de manera puntual, ja que els bitllets individuals han vist incrementat  
els preus,  i la recàrrega mínima de la targeta moneder és de 5€. A aquests 5€ s’ha de  
sumar els 8€ per emissió de la targeta moneder si no disposes d’ella.

 5.- A més s’ha d’afegir la interposició d’unes penalitzacions per no validar targeta a la  
sortida.  Això vol  dir,  quan s’arriba a destí,  s’ha de validar  la  targeta perquè es faci  el  
cobrament,  en  cas  contrari,  quan  es  validi  a  la  propera  entrada,  es  carregarà  una  
penalització per no haver validat a l’anterior viatge la sortida.

Ens trobem a diari amb torns que no funcionen i no et validen correctament, però això no  
ho saps fins que revises a Intranet els moviments, portes que queden obertes i per tant no  
hi ha opció de validar la sortida.

 6.- A tot això, també tenir present, que el sistema tarifari, té errades, i moltes, ja que:

-      hi ha usuaris que han seguit viatjant amb la T20, sense modificar el sistema  
tarifari, i se li ha permès viatjar sense problemes.

-      d’altres usuaris han observat als seus moviments descomptes, que des del  
Consorci de Transports no li  poden explicar el motiu, perquè ells tampoc el  
saben. La solució proposada pel Consorci de Transports, és que interposin una  
reclamació  de  la  qual  en  rebrà  resposta  com a  màxim  en  quatre  mesos.  
Sembla que la Conselleria fa guardiola amb els euros dels usuaris del TIB,  
congelant  els  diners  del  tarifari  antic  i  amb  càrregues  indegudes  i  
desconegudes per ells mateixos.

Els  estudis  realitzats  per  l’Associació  d’Usuaris  del  Tren,  demostren  que  els  
increments de preus varien d’un 7% a un 10%, increment inacceptable en la situació  
de crisi sanitària i econòmica que s’està vivint.

 A més de tot l’exposat, cal afegir que :
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Ajuntament de Mancor de la Vall

 1.- Els trens en hores puntes van plens de gom en gom, i no es respecta cap tipus de  
distància de seguretat, aferrar adhesius de peus al terra, com a informació d’ocupables, no  
és la solució, la solució és augmentar les freqüències, però augmentar-les de veres, no  
només fer-ho veure, incrementant trens curts de Palma a Marratxí. 

2.- Els dispensadors de gels hidroalcohòlics, funcionen a un % mitjà.

 3.- La informació a les estacions, és nul·la. A la de Binissalem, per exemple, aquest mes  
de gener la pantalla ha restat  apagada com a mínim una setmana, sense poder tenir  
informació en temps real de les arribades, a esperar i patir fred toca.

4.- La desinfecció a les unitats de tren i metro és mínima, ja que el personal contractat és  
insuficient per a netejar dins els temps de marge per a poder complir amb els horaris de  
sortida.

Per tot això el ple de l'Ajuntament de Mancor de la Vall ACORDA:

 1 - Fer arribar a la Conselleria de Mobilitat i Habitatge la insatisfacció pel nou model de  
tarifes i de sistema de targeta moneder que no incentiva l'ús del transport públic.

 2- Demanar a la Conselleria de Mobilitat i Habitatge una ampliació de freqüències pel que  
fa a tren, i més ara amb la situació sanitària.

 3- Demanar al Govern de les Illes Balears que aposti per un model de transport públic  
econòmic per tal de reduir l'ús del vehicle privat, això implica una reducció dels preus tant  
als usuaris habituals com als esporàdics.

4- Instal·lar màquines per a carregar la targeta o consultar-la als dos costats dels torns, i  
perquè això no sigui una excusa per a fer construccions innecessàries aprofitar i recuperar  
totes les estacions, tant per a la instal·lació de màquines i   torns, com perquè l’usuari  
estigui protegit de les temperatures, tant a l’hivern com a l’estiu.

5-  La possibilitat  de sol·licitar  la targeta moneder de forma telemàtica per accelerar  el  
procés i evitar aglomeracions i pèrdues de temps en coes.»

Ja que a aquest Ple també s’ha presentat una moció de contingut similar (punt set) per part 
del  Partit  Popular,  es  proposa  unificar  ambdues  mocions  i  fer  una proposta  conjunta.  
Aquesta opció s’acorda per unanimitat i el resultat és el següent: 

«El passat 1 de gener entrà en funcionament el nou sistema tarifari i de targeta moneder  
impulsat per la Conselleria de Mobilitat i Habitatge. Ens despertam amb aquesta notícia  
just abans de les festes de Nadal, i amb pocs dies de marge tant per a conèixer el seu  
funcionament com per a reaccionar davant el sistema tarifari antic i les càrregues existents  
a la targeta.

La informació facilitada per part  de la Conselleria fou insuficient,  quasi  inexistent,  tot  i  
haver contractat personal per a fer-ho, de fet, el testimoni d’una usuària diària de tren i  
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Ajuntament de Mancor de la Vall

metro, afirma no haver rebut cap tipus d’informació abans de la implementació del nou  
sistema, sinó que la va rebre dins ben entrat el mes de gener.

La finalitat, segons la Conselleria de Mobilitat i Habitatge, és incentivar l’ús del transport  
públic i afavorir als usuaris habituals.

La realitat en l'inici d'any i l'entrada en funcionament de les noves concessions del TIB, no  
està complint amb una part important dels compromisos anunciats pel conseller Pons, que  
havien d'augmentar freqüències i connexions. La realitat és que molts usuaris protesten  
per  les  retallades  d'algunes  freqüències,  l’increment  del  temps  d’algunes  línies  i  la  
important pujada de les noves tarifes.

Queixes generalitzades d'usuaris, tant del tren como del bus, pel que fa a les tarifes, ja que  
es prima a la minoria d'usuaris amb el nou sistema, han retallat la flexibilitat de la T40 que  
disposava qualsevol usuari per poder utilitzar la targeta fins a un màxim de 45 dies, ara li  
han retallat 15 dies, per la qual cosa no s'ajusta la nova tarifa a la majoria dels usuaris. 

Aspectes com perdre la targeta i cobrar 8 €, a més de perdre tot el saldo, van en sentit  
contrari que ens ha venut el Govern Balear. Un altre exemple poc incentivador per poder  
fidelitzar nous usuaris és el cost d'un bitllet sense la targeta a 4,50 €.

Per tot això, l'Ajuntament de Mancor de la Vall ACORDA:

1) Fer arribar a la Conselleria de Mobilitat i Habitatge la insatisfacció pel nou model  
de  tarifes  i  de  sistema de targeta moneder  que no incentiva l'ús  del  transport  
públic.

2)  Demanar a la Conselleria de Mobilitat i Habitatge una ampliació de freqüències pel  
que fa a tren, i més ara amb la situació sanitària.

3) Demanar al Govern de les Illes Balears que aposti per un model de transport públic  
econòmic per tal de reduir l'ús del vehicle privat, això implica una reducció dels  
preus tant als usuaris habituals com als esporàdics.

4) Instal·lar  màquines per a carregar la targeta o consultar-la als dos costats dels  
torns,  i  perquè això no sigui  una excusa per  a fer  construccions innecessàries  
aprofitar i  recuperar totes les estacions, tant per a la instal·lació de màquines i  
torns, com perquè l’usuari estigui protegit de les temperatures, tant a l’hivern com a  
l’estiu.

5) La possibilitat de sol·licitar la targeta moneder de forma telemàtica per accelerar el  
procés i evitar aglomeracions i pèrdues de temps en coes. 

6) L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta al Govern de les Illes Balears, a estudiar i  
millorar totes les línies i freqüències com van anunciar públicament en diferents  
ocasions el Conseller de Mobilitat i Habitatge, Sr. Marc Pons.

7) L’Ajuntament de Mancor de la Vall  insta al Govern de les Illes Balears, a reunir-se  
amb  tots  els  Municipis  de  Mallorca,  per  estudiar  amb  garanties  les  seves  
necessitats i millorar les opcions de freqüències i connexions per als ciutadans, en  
cas de ser necessari i millorar realment el transport públic a Mallorca.
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Ajuntament de Mancor de la Vall

L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta al Govern de les Illes Balears, a aplicar noves  
tarifes, tant de tren como de bus, que no siguin discriminatòries per cap usuari i deixar de  
penalitzar als usuaris que menys utilitzin el transport públic, perquè el transport públic sigui  
la seva primera opció.»

Sotmesa la moció a votació, s’aprova per unanimitat. 

6.   Moció presentada pel Grup Municipal Popular envers la taxa de fems i   
les línies de subvenció.  

Atesa la moció presentada pel Grup Popular: 

Atesa la moció presentada pel Grup Municipal Popular: 

«EL GRUP MUNICIPAL POPULAR DE L'AJUNTAMENT DE MANCOR DE LA VALL, 
d'acord amb el que preveu el Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les  
entitats locals, desitja elevar al Ple de l'Ajuntament la següent,

MOCIÓ PER A LA DEVOLUCIÓ DE PART DE L’IMPORT DE LES TAXES PER 
RECOLLIDA, TRANSFERÈNCIA I TRACTAMENT DE RESIDUS SÒLIDS URBANS

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La crisi  sanitària  que està afectant  el  país  ha provocat  la  paralització  de gran part  de  
l’activitat econòmica i una acceleració de la caiguda d’ingressos i de la taxa d’atur.

El  Govern  d’Espanya,  davant  aquesta  situació  excepcional,  va  aprovar  de  manera  
extraordinària com a mesura excepcional en la democràcia espanyola el Decret 463/2020,  
de 14 de març, pel qual es declara l’estat d’alarma per a la gestió de la situació de crisi  
sanitària ocasionada per la Covid-19, modificat pel RD 465/2020, de 17 de març. Es van  
dictar  mesures  de  contenció  en  l’àmbit  de  l’activitat  econòmica,  suspenent  nombroses  
activitats entre les quals es troben les activitats comercials i establiments minoristes, i les  
activitats d’hostaleria i restauració, que es van veure obligats a tancar les seves portes a  
partir d’aquest moment, amb la caiguda d’ingressos que això ha suposat per al seu negoci  
i per a la seva economia personal i familiar.

A  més,  segons  diverses  publicacions  que  diferents  organismes  públics,  així  com  
associacions  empresarials  han  publicat,  les  facturacions  i  volums  de  negoci  de  les  
diferents empreses i autònoms han baixat entre un 60 i un 75% en relació amb l’any 2019 i  
tot a causa de la pandèmia de la Covid.

A  pesar  que  els  establiments  del  nostre  municipi  es  trobaven  tancats  durant  el  
confinament, han hagut de fer front al pagament del rebut de la taxa per la recollida de  
residus sòlids urbans.
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Ajuntament de Mancor de la Vall

Les darreres mesures adoptades pel Govern tornen a perjudicar el petit comerç, que amb  
les noves restriccions, i la modificació continua d’aquestes, provoca una contínua incertesa  
a l’economia del municipi.  A més aquestes mesures provoquen que aquest establiment  
generin manco residus donat que l’atenció al públic es limita o quasi desapareix.

La llei reguladora de les Hisendes Públiques, en el seu art. 26.3, quan les taxes disposa  
que  “quan  per  causes  no  imputables  al  subjecte  passiu,  el  servei  públic,  l’activitat  
administrativa  o el  dret  a la  utilització  o aprofitament  del  domini  públic  no  es presti  o  
desenvolupi, procedirà la devolució de l’import corresponent.”

Si bé per part d’aquest Ajuntament s’ha continuat prestant el servei de recollida de residus  
sòlids, nombrosos empresaris no han utilitzat aquest servei, ja que les mesures que amb  
caràcter extraordinari es van adoptant pel Govern no els permetien poder exercir la seva  
activitat.

Si un establiment ha estat tancat, perquè així ho estableix el Govern Balear, la situació és  
aliena al subjecte passiu, qui no té culpa ni li és imputable a ell el cessament de l’activitat,  
pel que s’hauria d’aplicar l’article 26.3 de la Llei d’Hisendes Públiques i no haver-se cobrat  
tot l’import per la recollida de residus sòlids.

Per tot això, el grup Popular proposa l’adopció dels següents

ACORD

PRIMER.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta al Govern Central, mitjançant la norma  
legal  corresponent,  que  autoritzi  l’aplicació  d’una  reducció  en  les  quotes  de  la  taxa  
d’escombraries per activitats econòmiques per a aquells establiments tancats en funció al  
nombre de dies que han hagut de tancar pel decret d’estat d’alarma, i ordres o decrets  
successius  (estatals  i/o  autonòmics)  bé  amb  efecte  retroactiu  o  amb  compensació,  
mitjançant reducció de quota en 2021.

SEGON.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall crearà, amb càrrec als Pressupostos 2021,  
una línia de subvencions, pel sistema d’ajudes directes, per l’import que es calculi, previ  
informe jurídic  i  econòmic  de Secretaria  i  Intervenció,  dirigida  a compensar  l’excés de  
pagament  de  les  taxes  de  recollida  de  fems  i  tractament  de  residus  per  a  totes  les  
empreses, negocis (autònoms i societats) i professionals que durant l’any 2020 i 2021 han  
cessat en la seva activitat total o parcialment per imperatiu legal.

Mancor de la Vall, a 13 de Gener de 2021

La/El portaveu del Grup municipal Popular 
Josep Frontera Martorell»

Intervé el Sr. Frontera per a explicar la Proposta i diu que no és molt diferent a 
la  presentada  pel  Govern  de  les  Illes  Balears,  no  solament  per  a  bars  i 
restaurants sinó per a tots els autònoms de Mancor. 
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Ajuntament de Mancor de la Vall

Intervé el Sr. Batle per a dir que en aquesta proposta, Més s’abstendrà, ja que 
la taxa d’ocupació de via pública aquest any no s’aplicarà i al respecte de la 
taxa de fems, aquesta s’ha anat  reduint  successivament al  llarg del  temps. 
Afegeix, a més, que s’ha intentat facilitar la feina dels restauradors, com per 
exemple, mitjançant la instal·lació de carpes per afavorir el consum a l’exterior, i  
el programa de promoció del municipi al canal 4. Se continuarà amb les carpes 
i s’ha negociat amb l’empresa subministradora que durant el temps que no sigui 
possible que hi hagi terrasses, no es cobrarà el lloguer i quan obrin, serà un 
poc més barat que el primer abonament. 

Pel que respecta a la taxa de residus, s’està estudiant, però segons la llei no es 
pot fer. La conselleria està cercant un enfocament jurídic que sigui admissible, 
però de moment no es podria fer. 

Li  respon  el  Sr.  Frontera  per  a  dir  que  a  altres  municipis  s’està  fent  amb 
informes favorables, i que també es podrien eliminar trimestres de la taxa. Li  
respon  el  Batle  que  l’ordenança  de  Mancor  no  preveu  aquesta  possibilitat,  
motiu pel qual el Sr. Frontera proposa una línia de subvencions per a abonar el 
tribut. D’altra banda indica que la rebaixa de la taxa de fems ha estat per un 
correcte  reciclatge  de  la  població  i  s’ha  rebaixat  la  quantitat  a  abonar  per 
incineració.  Finalment  es  mostra  d’acord  amb les  carpes,  que s’haurien  de 
prolongar tot el temps necessari. 

Intervé el Batle per a indicar que quan va arribar a la Batlia es rebien moltes  
queixes, especialment, del petit comerç, ja que abonaven la mateixa taxa que 
els bars i produïen menys residus. I a partir del coneixement d’aquesta situació 
es va començar a reduir la taxa i establir diferents tarifes en funció de l’activitat 
que dugueren a terme.  D’altra banda, quan el Govern va dir que es llevarà la 
taxa  de  fems,  va  crear  una  sèrie  d’expectatives  que  no  són  viables  de 
materialitzar  i  que  a  més  són  competències  municipals  que  depenen  de 
legislació  estatal,  no  autonòmica.  Afegeix  que  s’estan  cercant  vies  i  en 
continues reunions i negociacions, i que si es troba la fórmula, esi les  farà. 

Sotmesa la Proposta a la consideració del Ple, s’aprova la proposta amb 
el vots a favor del PP (4 vots) i les abstencions de Més (5 vots)

7.  Moció  presentada  pel  Partit  Popular,  per  a  la  millora  del  transport 
públic, connexions, freqüències i reducció de les tarifes del nou TIB. 
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Ajuntament de Mancor de la Vall

* Unificada amb la proposta de Més (punt 5 de l’ordre del dia)

8. Moció   presentada pel PP: defensa dret civil balear -pactes successoris.   
Atesa la moció presentada pel Partit Popular: 

«EL GRUP MUNICIPAL POPULAR DE L'AJUNTAMENT DE MANCOR  DE  LA VALL 
d'acord amb el que preveu el Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les  
entitats locals, desitja elevar al Ple de l'Ajuntament la següent,

MOCIÓ EN DEFENSA DE LES NOSTRES INSTITUCIONS PROPIES RECOLLIDES A LA 
COMPILACIÓ DE DRET CIVIL DE LES ILLES BALEARS I UNA FISCALITAT JUSTA 

APLICABLE ALS PACTES SUCCESSORIS. 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En la nostra Compilació de Dret Civil de les Illes Balears, aprovada pel Decret legislatiu  
79/1990, és recullen diferents pactes successoris que permeten donar béns en vida, sense  
grans obstacles fiscals, per tal d’equiparar-los a transmissions per causa de mort. 
Existeixen pactes com la  Definició  (a Mallorca i  Menorca) i  el  finiment  de Legítima (a  
Eivissa) en què els descendents legitimaris poden renunciar a tots els drets successoris, o  
únicament  a la  legítima que en el  seu moment  pogués correspondre'ls,  a  canvi  d'una  
donació, atribució o compensació en vida del causant. I existeixen altres pactes que es  
poden formalitzar a favor de qualsevol persona, com la Donació Universal (a Mallorca i  
Menorca) i els Pactes d'Institució (a Eivissa). 

Segons el tractament fiscal actual, el adquirent beneficiari  rebria els béns pel seu valor  
real, de manera que, fins i tot, podria vendre'ls algun temps després per aquest mateix  
valor, sense cap benefici a l'efecte de la seva tributació en l'Impost sobre la Renda de les  
Persones Físiques (IRPF). 

Doncs bé, una iniciativa promoguda pel Govern d'Espanya vol distorsionar el nostre dret  
civil i la nostra autonomia fiscal, mitjançant la introducció en el projecte de llei de mesures  
per a prevenir i combatre el frau fiscal, -actualment en tramitació en el Congrés-, amb un  
article, que modifica la Llei 35/2006 de l'Impost sobre la Renda de les Persones Físiques  
Física, que en el seu número Dos modifica l'article 36, de la citada llei, equiparant a un cas  
de frau fiscal la transmissió d'actius dels hereus a un tercer mentre que el causant encara  
viu, per la qual cosa, es veuria obligat a tributar novament per un increment patrimonial en  
l'IRPF.

Amb aquesta iniciativa legislativa, el Govern d'Espanya pretén anul·lar la jurisprudència, i  
en concret, la sentència del Tribunal Suprem, de 9 de febrer de 2016. Aquesta resolució  
judicial de l'Alt Tribunal qualifica la naturalesa jurídic-tributària dels pactes successoris, per  
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Ajuntament de Mancor de la Vall

a concloure que en l'IRPF resulta d'aplicació la no subjecció de la “plusvàlua del mort”, que  
va sortir al pas de la doctrina administrativa, que negava l'aplicació de la no subjecció per  
l'article 33 de la Llei a les transmissions en l'IRPF del transmitent.  Resulta evident que  
aquesta  reforma  ataca  la  substància  i  desnaturalitza  aquests  pactes,  que  són  
autènticament mortis causa. 

Per altre part, a la Disposició final quarta del Projecte de Llei s'estableix que entrarà en  
vigor l'endemà al de la seva publicació en el BOE i que, no obstant això, aquell apartat que  
modifica la llei 35/2006 de l’Impost de la Renda de les Persones Físiques tindrà efectes  
des de l'entrada en vigor d'aquesta Llei.

En conseqüència, si com sembla ser intenció i prioritat de l'actual Govern, la llei s'aprova  
d'aquesta manera, o sense establir un règim transitori, la modificació en l’IRPF projectada,  
en relació amb els pactes successoris, tindria un pervers efecte retroactiu. Aquest efecte  
retroactiu  afectaria,  no  sols  als  subjectes  passius  que  transmetin  el  bé  una  vegada  
aprovada la llei, sinó que afectaria a tots aquells que haguessin transmès els béns fruit  
d'un pacte successori amb anterioritat a l'aprovació de la Llei, circumstància aquesta que  
provoca una alarmant inseguretat jurídica entre els contribuents. 

I  és  precisament,  en  aquest  sentit,  en  el  qual  es  pronuncia  l'Agència  Estatal  de  
l'Administració  Tributària  (AEAT),  quan  afirma en la  resposta  a  les  seves consultes  el  
següent:

“En definitiva, si en el año en que se produzca la entrada en vigor de la Ley el beneficiario  
de  un  contrato  o  pacto  sucesorio  transmite  un  bien  objeto  del  mismo  antes  del  
fallecimiento del  causante,  la nueva redacción del  artículo  36 de la  Ley de IRPF será  
aplicable, resultando indiferente que dicha transmisión se produzca antes o después de la  
entrada en vigor de la Ley”. 

Per tant, si aquesta llei s’aprova, en aquest mateix sentit, es produiria una discriminació  
òbvia per restringir la capacitat de disposar dels hereus -que haurien d'esperar a la mort  
del  causant  per  a  disposar-;  distorsiona  ria  la  naturalesa  dels  pactes  successoris  
contemplats en el Dret Civil Balear; generaria una greu inseguretat jurídica al no preveure  
cap règim de transició; i per tant, afectaria seriosament a la autonomia de les Illes Balears,  
tant  en el  desenvolupament  del  seu propi  Dret  Civil,  quant  a  l'exercici  de  l'autonomia  
financera per de la Comunitat Autònoma, que utilitza, d'acord amb la Constitució i l'Estatut,  
les seves competències en matèria tributària per a desenvolupar polítiques econòmiques i  
socials específiques.

Per tot això, el grup Popular proposa l’adopció dels següents,

ACORDS
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Ajuntament de Mancor de la Vall

1.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern d’Espanya a respectar la capacitat  
normativa en matèria fiscal que la Constitució, l'Estatut d'Autonomia i les lleis li reconeixen  
al Govern de les Illes Balears.

2.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta al Govern Balear a defensar les institucions  
pròpies  recollides  en la  compilació  de Dret  Civil  de les Illes Balears,  i  en concret   els  
pactes  successoris,  enfront  la  reforma fiscal  que proposa el  Govern  d’Espanya,  i  que  
suposa una clara i injustificada vulneració de l'autonomia competencial de la Comunitat  
Autònoma de les Illes Balears, i del principi de lleialtat institucional que ha de presidir les  
relacions entre Administracions Públiques.

3.-  L’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  insta  al  Govern  d’Espanya,  dins  la  tramitació  
parlamentària del Projecte de Llei de Mesures per a Prevenir i Combatre el Frau Fiscal,  
actualment en tramitació en el Congrés dels Diputats, a la supressió o retirada de l'article  
que reforma la  Llei  35/2006  de l'IRPF,  que introdueix  una ficció  jurídica  consistent  en  
declarar com a conducta fraudulenta, que no admet prova en cas contrari, qualsevol venda  
dels béns rebuts a través dels pactes successoris en vida regulats en el Dret Civil dels Illes  
Balears.

3.- Donar trasllat d'aquesta resolució al Govern d’Espanya, i a la Presidenta del Govern  
Balear. 

La/El Portaveu del Grup Popular»

Intervé el Batle per a dir que Més ja va presentar fa mesos aquesta proposta al  
Parlament Balear, per a la tramitació d’una Proposició no de llei, motiu pel qual,  
votaran a favor. 

Sotmesa la proposta a votació, s’aprova aquesta per unanimitat. 

9.  Moció  presentada  pel  PP:  per  a  la  recuperació  econòmica  dels 
autònoms, petites i mitjanes empreses, treballadors i famílies de les Illes 
Balears. 

Vista la moció presentada pel Partit Popular: 

«EL GRUP MUNICIPAL POPULAR DE L'AJUNTAMENT DE MANCOR DE LA VALL, 
d'acord amb el que preveu el Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les  
entitats locals, desitja elevar al Ple de l'Ajuntament la següent,

MOCIÓ  PER  A  LA  RECUPERACIÓ  ECONÒMICA  DELS  AUTÒNOMS,  PETITES  I  
MITJANES EMPRESES, TREBALLADORS I FAMÍLIES DE LES ILLES BALEARS.
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Ajuntament de Mancor de la Vall

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Fa gairebé un any que es va detectar el primer cas positiu per la Covid-19 a Mallorca. Al  
llarg  de  2020,  el  Govern  d’Espanya  va  prendre  mesures  molt  restrictives,  com  el  
confinament general i el tancament de tota l’activitat comercial i industrial, de productes i  
serveis no essencials.

Malgrat aquestes mesures tan extremes, dins l’any 2020 no s’ha pogut acabar amb aquest  
nou  virus,  desgraciadament,  ha  passat  un  any  sencer,  i  hem començat  2021  amb la  
pandèmia totalment desbocada per tot el territori nacional. 

El Govern d’Espanya, i el Govern Balear, han anat sempre per darrere del virus, la presa  
de mesures  tardanes no ha afavorit  la  lluita  contra la  pandèmia.  A més,  la  manca de  
coordinació  entre  Administracions,  els  missatges  contradictoris,  la  retallada  de  drets  
fonamentals,  i  les  mesures  purament  polítiques  sense  suficient  base  científica,  han  
provocat en la població una fatiga pandèmica, que es tradueix en una minva de l’efectivitat  
de les restriccions.

Les  conseqüències  d’afrontar  aquesta  greu  crisi  sanitària  amb  una  gestió  incoherent,  
tardana i descoordinada entre les diferents CCAA, ha provocat la paralització de gran part  
de l’activitat econòmica, i una acceleració de la caiguda d’ingressos i de la taxa d’atur.

Segons diverses publicacions  que diferents  organismes  públics,  així  com associacions  
empresarials, han publicat, les facturacions i volums de negoci de les diferents empreses i  
autònoms han baixat entre un 60 i un 75% en relació amb l’any 2019.

A les Illes Balears hem arribat a 2021 amb xifres rècord de contagis, i amb una campanya  
de  vacunació  que  no  arriba  al  ritme  necessari  per  aconseguir  la  volguda  immunitat  
comunitària. Avui, amb aquestes dades, es troba lluny un inici de temporada turística amb  
garanties i certa normalitat.

Una situació  excepcional,  com la  que vivim,  requereix  mesures  excepcionals,  el  Partit  
Popular de les Illes Balears sempre ha mantingut la mà estesa a la presidenta del Govern.  
En aquests moments, s’ha de fer feina conjunta per arribar a solucions, i per això, entre  
altres propostes, es va plantejar  un pla de rescat econòmic i  social  amb mesures que  
pretenien mobilitzar 1.400 milions d’euros a les Illes Balears.

Salvar vides ha de ser la prioritat, però també s’ha de protegir el teixit productiu, per salvar  
els llocs de feina. Aquests dos objectius són compatibles, i així s’ha fet en altres països.  
Les fórmules no són màgiques, tot està inventat, només fa falta voler fer feina de valent,  
deixar de banda interessos polítics, i donar les passes correctes. 

Les darreres mesures adoptades pel Govern tornen a perjudicar l’economia, els autònoms  
i les petites i mitjanes empreses. Aquestes persones han arribat al límit, han invertit  en  
seguretat dels seus negocis, han aplicat totes les mesures que han imposat les autoritats, i  
han esgotat els seus estalvis, però el Govern torna a tancar l’activitat comercial. L’única  
mesura  que  ha  posat  en  marxa  per  pal·liar  aquesta  ruïna,  és  una  nova  línia  de  
subvencions, que no serveix per cobrir ni els lloguers dels locals, ni tan sols per fer front al  
pagament dels impostos, o la darrera pujada de la factura de la llum.

 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 5

7M
Q

N
K7

2C
H

6Z
ZQ

Z3
XL

H
H

3L
6Q

D
 | 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//m
an

co
rd

el
av

al
l.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 1
8 

de
 2

7 



 
Ajuntament de Mancor de la Vall

Per aconseguir la desitjada recuperació econòmica, no basta amb la redacció de Plans de  
Reactivació que es tradueixen en convocatòries d’ajuts, del tot insuficients. 

Per garantir el manteniment dels llocs de feina i de les petites i mitjanes empreses s’ha  
d’injectar liquiditat, però també s’han de abaixar i/o ajornar els impostos, les quotes de la  
Seguretat Social. 
I sobretot, s’ha  d’avançar en la campanya de vacunació, reivindicant enfront del Govern  
central, mesures extraordinàries per les Illes Balears, donada la importància de les Illes  
Balears en l’economia nacional i donada la necessitat d’aconseguir ser un destí sanitari  
segur per als països emissors de turistes, i així aconseguir la recuperació del sector turístic  
que és la nostra principal font d’ingressos, i que ha propiciat l’alt nivell de vida i serveis a la  
ciutadania, que gaudim tots els ciutadans de les Illes Balears.

Per tot això, el Grup Popular proposa l’adopció dels següents,

ACORDS

PRIMER.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta al Govern de les Illes Balears a aprovar  
amb  caràcter  immediat  un  Decret  Llei  de  mesures  urgents  per  pal·liar  l’emergència  
econòmica i  social derivada de la COVID-19 a les Illes Balears, que inclogui  un crèdit  
extraordinari  de 300 milions d’euros, ampliable fins a 350 milions d’euros, finançat amb  
una emissió extraordinària de deute a llarg termini.

SEGON.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern de les Illes Balears a ajornar a  
sol·licitud  del  contribuent  i  fins  al  30  d’octubre  de  2021,  tots  els  deutes  tributaris  que  
corresponguin a tributs autonòmics gestionats per l’Agència Tributària de les Illes Balears  
o  els  ens  del  sector  públic  instrumental  de  la  Comunitat  Autònoma,  derivats  de  
liquidacions,  autoliquidacions  o  altres  deutes  tributàries  amb  venciment  abans  de  30  
d’octubre de 2021. Aquests ajornaments es concediran automàticament sense necessitat  
de prestar cap garantia i sense que resulti exigible cap interès moratori, sempre que el  
contribuent sigui un autònom o una petita o mitjana empresa que s’hagi vist afectada per la  
crisi  de  la  COVID-19  o  qualsevol  altre  contribuent  que  es  trobi  amb  una  situació  de  
vulnerabilitat.

TERCER.-  L’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  
realitzar una aportació extraordinària, vinculada al crèdit pressupostari esmentat a l’apartat  
1,  de  70  milions  d’euros  a  ISBA-Societat  de  Garantia  Recíproca,  amb  la  finalitat  
d’incrementar la solvència de l’entitat i crear una nova línia d’avals que permetria mobilitzar  
al voltant de 700 milions d’euros en forma de préstecs immediats a autònoms i petites i  
mitjanes empreses que s’hagin  vist  afectades per  la  crisis  de la  COVID-19 i  es trobin  
ubicades a les Illes Balears, amb les següents característiques:
a) Els beneficiaris serien els autònoms i les petites i mitjanes empreses que s’hagin vist  
obligades a cessar en la seva activitat com a conseqüència de l’Estat d’Alarma o hagin vist  
minvats els seus ingressos, ja sigui en l’Estat d’Alarma o en els 6 mesos posteriors, en  
almenys un 50% i es mantindria la línia fins a l’1 d’abril de 2022.
b)  Els  préstecs  assolirien  un  import  màxim  de  200.000  euros  per  autònom  i  petites  
empreses i fins a 400.000 euros per a les mitjanes, es trobarien avalats fins al 100% per  
part d’ISBA-SGC, es concedirien amb un termini d’amortització de 8 anys i un període de  
carència, tant pel que fa a l’amortització de capital com els interessos, d’1 any.
c) La liquiditat obtinguda en base aquesta línia de finançament ha d’atorgar als autònoms i  
les petites i mitjanes empreses, la tresoreria suficient per fer front a pagaments immediats  
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Ajuntament de Mancor de la Vall

–rebuts  d’autònom,  resta  de  cotitzacions  a  la  Seguretat  Social,  nòmines  del  personal,  
deutes tributàries, lloguers, amortitzacions de deute, proveïdors, entre d’altres– i reduir els  
dèficits de capital circulant.

QUART.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern de les illes Balears a dotar una  
línia d’ajuts a fons perdut per autònoms i petites i mitjanes empreses, vinculat al crèdit  
pressupostari esmentat a l’apartat 1, per un import de 150 milions d’euros, ampliable fins a  
200 milions d’euros, amb les següents característiques:
a)  Els  autònoms  i  petites  i  mitjanes  empreses  que  aprofitessin  la  línia  de  préstecs  
esmentada a l’apartat 3 anterior, rebrien, durant el 2021 i els 2 exercicis següents, un ajut  
de la comunitat autònoma que cobriria la totalitat dels costos i comissions de formalització  
dels préstecs, el 100% dels interessos i un 50% de l’amortització del capital, sempre que  
mantinguessin, incrementessin o la reduïssin un màxim d’un 10%, la plantilla mitjana de  
treballadors que ja tenien durant el 2019.
b) Els autònoms i les petites i mitjanes empreses que acreditin una situació de potencial  
insolvència a curt termini, motivada per la crisi de la COVID-19, rebran un ajut de fins a  
100.000 euros, sempre que es comprometin i acreditin la possibilitat de mantenir l’activitat  
durant un mínim de 5 anys.

QUINT.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern de les Illes Balears a reduir la  
pressió fiscal sobre els ciutadans i les empreses de les Illes Balears implementant, com a  
mínim, les següents mesures:
a) Eliminació de la totalitat  de la tarifa de l’impost sobre estades turístiques a les Illes  
Balears fins al 31 de desembre de 2022.
b)  Suspensió  del  cobrament  de  l’anualitat  2021  derivada  de  la  compra  de  places  
d’allotjaments  i  habitatges  turístics,  de  manera  que  l’anualitat  aquestes  anualitats  es  
traslladin a 2022 i la compra s’acabi pagant en 7 anys.
c)  Reducció d’un 30% tant  a la  quota variable com a la fixa i  tant  pel  que fa a tarifa  
domèstica com a la que afecta la resta d’activitats econòmiques, del cànon de sanejament  
d’aigües.
d)  Eliminació  fins  a  31  de  desembre  de  2021  de  totes  les  taxes  autonòmiques  que  
incideixin sobre l’activitat econòmica i reducció en un 30% de la resta de taxes.

SISÈ.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta al Govern de les Illes Balears  a crear una  
nova línia d’ajuts HABITATGE COVID-19 per permetre que les famílies de les Illes Balears  
que hagin vist minvats els seus ingressos mensuals en almenys un 30% a conseqüència  
de la crisi de la COVID-19, puguin fer front a les mensualitats de lloguer i amortitzacions  
dels préstecs hipotecaris, dels seus habitatges habituals. Aquesta línia d’ajuts tindrà una  
dotació mínima de 25 milions d’euros i s’aprofitaran els recursos que el Govern de les Illes  
Balears tenia previst destinar a la construcció d’habitatge públic en el pressupost 2021.

SÈPTIM.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall insta el Govern de les Illes Balears a realitzar  
una aportació extraordinària, de 20 milions d’euros a ISBA-SGR, amb la finalitat de crear  
una nova línia de préstecs FAMÍLIES COVID-19 amb una dotació de 200 milions d’euros,  
per a famílies que hagin vist reduïts els seus ingressos mensuals en almenys un 30% a  
conseqüència  de  la  crisi  de  la  COVID-19.  Les  característiques  de  la  línia  serien  les  
següents:
a) Els beneficiaris serien les famílies residents a les illes Balears que hagin vist minvats els  
seus  ingressos  mensuals  en  almenys  un  30%  a  conseqüència  de  les  restriccions  
establertes per les autoritats.
b)  Els  préstecs assolirien un import  màxim de 25.000 euros  per  família,  en funció del  
nombre  de  membres,  es  trobarien  avalats  fins  al  100%  per  part  d’ISBA-SGC,  es  
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Ajuntament de Mancor de la Vall

concedirien amb un termini d’amortització de 8 anys i un període de carència, tant pel que  
fa a l’amortització de capital com els interessos, d’1 any.
c) Les famílies que aprofitessin aquesta línia de préstecs, rebrien durant el 2021 i els 2  
exercicis següents, un ajut de la comunitat autònoma que cobriria la totalitat dels costos i  
comissions  de  formalització  dels  préstecs,  el  100%  dels  interessos  i  un  50%  de  
l’amortització del capital.

VUITÈ.-  L’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  insta  al  Govern  d’Espanya  a  l’ajornament  
immediat dels terminis per a presentar les autoliquidacions i formalitzar l’ingrés de l’Impost  
sobre el Valor Afegit (IVA), Impost sobre Societats (IS), Pagaments fraccionats, retencions  
i  resta  de  deutes  tributàries,  fins  a  30  d’octubre  de  2021,  per  a  autònoms  i  petites  i  
mitjanes empreses que s’hagin vist afectades, directa o indirectament, per la crisi de la  
COVID-19. Així com, l’ajornament del termini voluntari per a presentar l’autoliquidació de  
l’IRPF, fins al 30 d’octubre de 2021, per a tots els contribuents que s’hagin vist afectats per  
la crisi de la COVID-19.

NOVÈ.-  L’Ajuntament  de  Mancor  de  la  Vall  insta  al  Govern  d’Espanya  a  prioritzar  la  
campanya de vacunació a les Illes Balears, per poder recuperar de forma urgent el sector  
turístic les Illes Balears, sector molt necessari per a la recuperació de l’economia nacional,  
ja que suposa un 12,5% del PIB nacional i un 35% del PIB regional.

DÈCIM.-  L’Ajuntament  de Mancor  de la Vall  insta al  Consell  de Mallorca a l’eliminació  
temporal del pagament de la taxa de tractament de residus, per tal  d’evitar la reducció  
d’ingressos  i  el  desquadrament  dels  comptes  dels  Ajuntaments,  davant  l’anunci  de  la  
presidenta del Govern de suspendre aquesta taxa municipal,  durant el primer trimestre  
d’enguany.

Dijous, a 22  de Gener  de 2021

La/El portaveu del Grup municipal Popular 

Josep Frontera Martorell»

Llegida la proposta, el Sr. Frontera indica que és similar a la ja presentada. 
Intervé el Batle per a dir que afegiria el seu enviament al Govern de l’Estat, a fi  
de  que  es  tenguin  en  compte  aquestes  propostes,  sense  oblidar  que  a  la 
anterior  crisi,  en  lloc  de  promoure  actuacions  com aquestes,  es  va  decidir 
salvar als bancs i no a les Pymes, qüestió que s’hauria de recordar si en un 
futur tornen a governar.  Li respon el Sr. Frontera que tot depèn de la situació  
en que es trobi qui governa quan arriba la crisi i  no es possible fer segons 
quines coses, ja que si la banca fes fallida, arrossegaria a la gent amb ella i no 
se sap si serà encara pitjor. 

10. Moció presentada pel Partit Popular relativa a la pujada del llum. 

El Sr. Frontera presenta la Proposta del Partit Popular: 
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Ajuntament de Mancor de la Vall

«EL GRUP MUNICIPAL POPULAR DE L'AJUNTAMENT DE MANCOR DE LA VALL , 
d'acord amb el que preveu el Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les  
entitats locals, desitja elevar al Ple de l'Ajuntament la següent,

MOCIÓ EN RELACIÓ A LA PUJADA DE LLUM A ESPAÑA

A tots els mitjans de comunicació apareix la notícia de l’increment del cost de l’energia  
elèctrica de més d’un 27% els primers dies de l’any, coincidint amb les baixades dràstiques  
de temperatures.

No és admissible que amb la situació que està passant aquest moment el nostre país, ens  
pugin un bé essencial com és l’electricitat més d’un 27% i més essent Espanya el país de  
la Unió Europea que més paga pel llum, excepte Regne Unit.

La diferència de preu que han d’afrontar les famílies espanyoles és molt distant respecte a  
altres grans països. Si tenim en compte allò que paga de mitjana una família espanyola  
(0,215 euros  per  kilowatt-hora)  i  la  comparam amb altres  païssos  com Alemanya,  que 
paga  0,128  euros; França,  0,106  euros; Itàlia,  0,143  euros; Portugal,  0,126  euros;  i  
Anglaterra,  la diferencia és de 0,127 euros el Kw/h. La conclusió és que els ciutadans  
espanyols pagam prop del doble que els principals països d'Europa.

A nivell  energètic,  Espanya és considerada una “illa”  a on els problemes de generació  
elèctrica es succeeixen any darrere any. Quan Espanya no pot generar suficient energia  
l’ha d’adquirir  al  preu que sigui  a altres països.  Tot  això,  mentre el  Govern del  senyor  
Sánchez anuncia plans de transicions ecològiques, sense que es duguin a terme.

A aquest preu hem d’afegir l’impost a l’electricitat de més del 5% i el 21% d’IVA que aplica  
Espanya, a on altres països de la zona euro, com Portugal, han baixat l’IVA de la factura  
elèctrica fins a un 6% amb l’objectiu de beneficiar a tots els ciutadans.

Però aquesta pujada afectarà molt més enfora de la factura elèctrica. Les famílies més  
vulnerables que han de recórrer a ajudes socials, veuran directament agreujats els seus  
problemes per la puja de la factura elèctrica mensual. 

I tot això, mentre el senyor Sánchez i el senyor Iglesias ni es pronuncien. Hi ha famílies  
que estan passant situacions molt complicades per falta de pagaments d’ERTE, per falta  
de feina, falta de cobrament de s'ingrés mínim vital, amb dificultats per dur menjar a la  
taula. Aquestes famílies també veuen agreujada la seva situació amb aquest increment de  
cost elèctric. Els qui no havien de deixar «ningú enrere», donen una estocada més a una  
economia familiar molt mal ferida.

El Partit Popular ha sol·licitat al Govern d’Espanya que tingui sensibilitat amb les famílies  
espanyoles i que actuï de manera contundent aplicant les mesures que té al seu abast de  
manera discrecional, com és una baixada del tipus impositiu de l'IVA.
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Ajuntament de Mancor de la Vall

La  resposta  de  la  ministra  d'Hisenda,  i  per  tant  del  Govern,  no  ha  pogut  ser  més  
desafortunada, negant-se a una rebaixa d'aquest tipus. Quan a la Unió Europea ha dit que  
no hi ha cap problema per reduir l’IVA als subministraments bàsics, com l’electricitat.

El Govern de Sánchez i Iglesias podria baixar el rebut de la llum, si volgués, intervenint en  
diferents conceptes del rebut de la llum. Hi ha una gran varietat de mesures que el Govern  
pot  adoptar  per  a  reduir  el  preu final  de la  llum de les famílies  espanyoles.  L'objecte  
d'aquesta moció, és posar l'accent en la baixada del tipus impositiu de l'IVA fins a un 10%,  
atès que en el nostre entorn som dels països que tenim un tipus impositiu excessivament  
elevat, pagant un 21%. 

El Govern de Sánchez i Iglesias s'escuda en què Brussel·les no permet que es realitzi  
aquesta baixada de tipus. Però també recordem com el Govern es negava a rebaixar el  
tipus  de  l'IVA de  les  mascaretes  sanitàries,  amb  la  mateixa  argumentació,  que  com 
finalment es va demostrar, era falsa.

Portugal, Itàlia, França, Alemanya, Holanda mantenen de mitjana un tipus impositiu d'IVA  
per davall dels que s'aplica a Espanya.

Per tant, el Govern de PSOE i Podemos pot d’adoptar aquesta mesura de rebaixa del preu  
de la llum, més si ens remuntem a les paraules que el Vicepresident del Govern, Pablo  
Iglesias va declarar quan governava el Partit Popular: “Disparar la factura de la luz un día  
como hoy, solo demuestra la codicia de las eléctricas. Si el Gobierno lo consiente, será  
cómplice””.

Per tot això, el Grup Municipal Popular proposa l’adopció dels següents,

ACORDS

Primer.- L’Ajuntament de Mancor de la Vall  rebutja la pujada de més d’un 27% del cost de  
l'energia elèctrica i demana al Govern d’Espanya a reconsiderar aquesta pujada.

Segon.-  L’Ajuntament de Mancor de la Vall  insta al Govern d’Espanya que rebaixi l’IVA  
que s’aplica a la factura elèctrica a un 10%, en lloc de l’actual 21%.

Dijous, a 21 de gener de 2021

 La/El Portaveu del Grup Municipal Popular

   Josep Frontera Martorell»

Una  vegada  llegida  la  proposta,  intervé  el  Batle  per  a  dir  que  sembla 
demagògic presentar aquests tipus de mocions per part del Partit Popular, quan 
a l’any 1995 es van privatitzar, sota el govern d’Aznar, aquests tipus de sectors 
estratègics, i per tant, era previsible la pujada del preu del llum. Manifesta que 
al seu punt de vista, aquests sectors no s’haurien de privatitzar ja que aquest 
no és sinó el producte d’aquesta actuació. 
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Ajuntament de Mancor de la Vall

Li contesta el Sr. Frontera que la proposta presentada és aquesta i és cert que 
la privatització i el lliure mercat produeixen aquestes conseqüències però l’Estat 
pot reduir el percentatge dels imposts que graven el llum i quan van accedir al  
Govern, presentaven la proposta de rebaixar aquest tipus impositius i encara 
no l’han fet. 

El  Batle  respon  que  a  través  del  Pla  Reactiva  Mallorca  s’ha  atorgat  una 
subvenció finançada pel Consell, la Caib  i amb una aportació dels Ajuntaments 
per a efectuar projectes dirigits a reduir el consum d’energia elèctrica , i que en 
el cas de Mancor, es faran instal·lacions d’energia solar fotovoltaica. Es pretén 
que tota la despesa en energia municipal sigui sostenible i en definitiva, sigui 
un estalvi per a l’Ajuntament i que a mesura que avancen projectes, s’intentarà 
incloure projectes de plaques solars. 

Sotmesa la proposta a votació, s’aprova aquesta per unanimitat. 

11. Donar compte dels Decrets de Batlia

En  compliment  del  que  disposa  l’article  42  del  Reglament  d’Organització, 
Funcionament i Règim jurídic de les entitats locals de 28 de novembre de 1986 
(ROF), la Secretària-Interventora dona compte dels Decrets de Batlia dictats 
des de la celebració de l’anterior Ple fins a la data actual, i que van des del  
número 234/2020 a 12/2021. 

12.Precs i preguntes.

Abans de començar amb el torn de preguntes el Sr. Frontera  indica que ha 
enviat  per  correu  electrònic  a  la  secretaria  la  renúncia  de  les  dietes  per 
assistència a òrgans col·legiats del Partit Popular i sol·licita el seu registre. 

12.1: Centre de Salut: 
Intervé el Sr. Frontera per a dir que es conegut que l’atenció que s’està donant  
ja és coneguda perquè ja s’havia parlat amb anterioritat, però que cada vegada 
és menor l’atenció presencial. Indica que quan es demana cita normalment es 
dona a més d’una setmana vista  i  que els  divendres ara  no hi  ha  atenció 
presencial.  Ja  s’han  enviat  cartes  a  la  Conselleria  i  queixes  als  diferents 
registres però no s’aprecien canvis i no es pot mantenir el servei al poble en 
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Ajuntament de Mancor de la Vall

aquestes condicions, que ja han transcorregut les vacances dels metges de 
Nadal i  ara inclòs han disminuït les consultes respecte a les que hi havia a 
novembre. Demana que s’insti al restabliment del servei total. 

El Batle li respon que continuaran insistint, però que sempre es rep la mateixa 
resposta: el sistema està saturat i no hi ha fórmula per a restablir els serveis, 
encara que es mostra d’acord amb el Sr. Frontera i suggereix signar una petició 
conjunta per a reclamar l’augment dels horaris i la cobertura, almenys, de les 
urgències. 

12.2 Millora de les instal·lacions del Centre de Salut:
El Sr. Frontera demana quines actuacions es tenen previstes realitzar al centre 
mèdic, ja que hi ha una partida oberta al Pressupost per a incorporar Romanent 
de Tresoreria. 
El Batle li respon que un mes enrere va anar a parlar amb la metgessa i va 
aprofitar per a comentar-li aquestes eventuals reformes. Es pretén convertir les 
sales en una i  afegir un bany adaptat,  aprofitant que es possible utilitzar el  
Romanent de Tresoreria. 
El Batle també explica que des de fa temps s’està reclamant l’abonament de 
les despeses corrents pel sosteniment del centre de salut i que finalment ja han 
començat  a  abonar-les,  per  tant  amb aquests  ingressos  i  el  Romanent  de 
Tresoreria seria viable fer aquestes obres. 
El Sr. Joan Ramon Vilalonga proposa que a la carta que s’envii se faci menció 
a aquestes inversions, per a que es recordi que s’estan fent millores a l’espai 
amb fons propis. 

12.3 Bars i restaurants:
El  Sr.  Frontera indica que a aquest  moment  solament es pot  fer  als  bars i  
restaurants  menjar  per  endur-se  i  és  possible  que  aquesta  situació  es 
perllongui  almenys,  15  dies  més.  Proposa  fomentar  el  consum  als  bars  i 
restaurants  del  poble  des  del  Ajuntament,  mitjançant  difusió  i  concursos 
fotogràfics que podrien premiar-se amb vals per a consumir.  Així  el  cost no 
seria  massa  elevat  i  tendria  un  bon  impacte  damunt  l’activitat  dels  bars  i  
restaurants. 
El Batle ve viable la proposta i intervé la Sra. Clara Fontanet per a dir que li 
sembla bé tot el que sigui fomentar el consum local. 
Intervé el Sr. Frontera per a dir que ells ja tenen un disseny i que si el volen,  
bastaria posar el logo de l’Ajuntament per a fer la difusió. 
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Ajuntament de Mancor de la Vall

12.4. Romanent de Tresoreria:
El Sr. Frontera assenyala l’esforç que va suposar per l’Ajuntament acumular el 
Romanent  existent,  d’aproximadament  1,5  milions  d’euros,  i  ara  que  es 
permetrà incomplir la regla de la despesa i que hi ha diferents partides obertes 
al Pressupost, voldria saber com es farà aquesta despesa. Proposa crear una 
comissió  per  a  determinar  propostes  de  millora  i  utilitzar  aquest  romanent, 
desitja conèixer les intencions de l’equip de govern i aportar idees i propostes 
per al seu ús. 

El  Batle li  respon que ja hi  ha actuacions previstes amb aquest Romanent: 
d’una  banda,  una  part  va  dirigir-se  al  pagament  de  l’expropiació  forçosa. 
Després,  es  té  previst  amortitzar  el  deute  del  préstec  (aproximadament 
145.000€)  i  després  es  pretén  abonar   el  cost  del  vial  (aproximadament 
440.000€). Això suposarà uns 800.000€. també s’ha previst efectuar una sèrie 
d’obres  al  teatre  per  a  coses  que  no  queden  cobertes  per  la  subvenció 
atorgada, adaptar el pati del teleclub, i el centre de salut. 

Al respecte del vial, i responent a la pregunta de si finalment s’executarà el vial, 
el Batle indica que el projecte de l’escola està a punt d’aprovar-se i que tant  
aquest com el del vial ja han estat informats per la Comissió Balear de Medi  
Ambient i que encara s’està pendent de rebre informe de Recursos Hídrics. 

12.5: Escola actual: 
Demana el Sr. Frontera quan s’efectuaran les obres necessàries i el Batle li  
respon que en principi, durant el curs, però quan no afecti a les classes. 

Demana el Sr. Frontera per l’escala d’emergència. Encara que ara mateix sigui 
menys preocupant perquè han dividit les aules per motiu del COVID19, però 
s’hauria de fer les reformes per a crear sortides individuals dels aules i  les 
sortides laterals, així com l’escala d’incendis, i podria ser utilitzant el romanent 
de tresoreria. 

El  Batle  li  respon  que  el  Pla  d’autoprotecció  vinculava  ambdues  escoles: 
s’instarà i si no es cercarà la forma de fer-lo. Demana a la regidora d’educació 
si havien demanat per aquest tema i la Sra. Teresa Fontanet respon que no, 
que a la darrera reunió solament es va comentar l’obra de la teulada. 
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12.6 Revista Montaura:
El  Sr.  Frontera  sol·licita  que  a  la  redacció  de  la  revista  pugui  participar, 
almenys, un regidor de l’oposició, o si no, que se’ls envii un  esborrany abans 
de la publicació. Abans es publicaven les actes senceres i ara, en canvi, és un 
resumen, però si es pot passar abans de la seva publicació, millor. 

El Batle li respon que normalment, és ell el que fa una transcripció parcial de 
les actes, llevat de les preguntes i respostes. En definitiva, és l’acta però es pot 
enviar. Se reafirma en la petició el  Sr.  Frontera per a dir que potser puguin 
afegir aportacions o assenyalar si consideren interessant un determinat punt. 

12.7 Antic Punt verd 
 Al respecte de l’antic punt verd, el Sr. Frontera indica que havien proposat amb 
anterioritat la creació d’un àrea forestal o recreativa i que es va desestimar la 
proposta. Desitja saber si ja s’han materialitzat les idees de l’equip de govern. 
El  Batle li  respon que de moment,  no s’ha decidit,  però s’està plantejant la 
creació d’un dipòsit contra incendis. 
Al respecte de la resta de l’espai, ja es veurà en funció de si és viable o no 
aquesta actuació. 

I  no  havent-hi  més  assumptes  que  tractar,  d’ordre  de  la  Batlia-Presidència 
s’aixeca la sessió, essent les 21:25 hores, i s’estén la present acta, de la qual 
cosa com a Secretària, dono fe. 

                El Batle                                          La Secretària-interventora 

Guillem Villalonga Ramonell                               Elena Palacio Tuñón
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